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   19. Končí třetí etapa proměny zámeckého  
              parku ve Slavičíně. Regenerace areálu  
              přinese obnovený altánek nebo opravené  
              veřejné záchody. Na jaře se děti dočkají  
              také nového hřiště s netradičními prvky,  
              jako je balanční deska nebo podzemní  
              telefon. 

   2. Po 12 letech nepřetržitého provozu při- 
          stupuje město Uherské Hradiště k pláno-                     
          vané rekonstrukci tobogánové věže  
          v tamním aquaparku. Rekonstrukce za  
          22 milionů korun zahrnuje kompletní  
          výměnu vnitřních povrchů a technologie  
          vzduchotechniky. Rekonstrukce a odstávka  
          tobogánů Black Hole a X-tube potrvá do  
          28. dubna. 

   3. Na Svatý Hostýn se nyní návštěvníci  
          dostanou přes opravenou autobusovou  
          točnu a po nové cestě. V místě přibylo také  
          nové dopravní značení a pokyny pro vjezd  
          vozidel. Na bystřickém parkovišti u hřbitova  
          je nově v provozu automat s povolenkami  
          k výjezdu na Hostýn. 

   4.  Ministerstvo životního prostředí spouští  
           nový program Nová zelená úsporám Light.             
           Je určený pro sociálně slabé rodiny a jednot- 
           livce, kteří chtějí snížit energetickou nároč- 
           nost svých domů. S pomocí dotace mohou  
           lidé zateplit fasádu, střechu, podlahu nebo  
           strop. Stát přispěje také na výměnu oken  
           a vchodových dveří. Na jeden dům je  
           možné získat až 150 tisíc korun.  

   17. Stovky milionů korun prostavělo Ředitelství  
             silnic Zlínského kraje (ŘSZK) za poslední  
             dvě dekády na Horním Vsacku. Naposledy  
             byla provedena rekonstrukce a moder- 
             nizace necelého kilometru silnice II/478  
             mezi obcemi Hovězí a Huslenky.

   5. Absolventský film režiséra Petra Janushky  
          z ateliéru Audiovizuální tvorby Univerzity  
          Tomáše Bati ve Zlíně se probojoval mezi  
          pětici nominovaných studentských filmů  
          v rámci soutěže Český lev – Ceny Magnesia.  
          Snímek nazvaný Ostrov svobody se natáčel  
          v Leteckém muzeu v Kunovicích.

   6. Vendula Krupová z Rožnova pod Radhoštěm 
          je opět mistryní světa. Na konci roku 2022  
          zvítězila na mistrovství světa v tradičním  
          karate, které se konalo v Polsku. Podařillo se  
          jí tak navázat na vítězství z roku 2018, jehož  
          dosáhla na mistrovství světa v Kanadě.

   8. Zatímco rok 2022 patřil ve Vsetínské  
          nemocnici oslavám 111. výročí, ten letošní  
          cílí na současnost a budoucnost. Je Rokem  
          rezonance, která bude nejvýznamnější  
          investicí, rezonovat však budou i další  
          témata. Průvodcem je opět nástěnný  
          kalendář, který tentokrát nabízí řadu 
          nevšedních pohledů na nemocnici. 

   16. Částku ve výši 60 140 korun obdržel na  
              začátku ledna azylový dům pro ženy  
              a matky s dětmi Petrklíč. Peníze z poklad- 
              ničky u vánočního stromu na Masarykově  
              náměstí v Uherském Hradišti poslouží 
              k přebudování takzvaného krizového  
              pokoje na pokoj, v němž bude moci  
              přebývat například těhotná žena.   

   11. Na konci ledna uplynul rok od smutné  
             události, kdy došlo k požáru oblíbené chaty  
             na Tesáku v Hostýnských vrších. Díky  
             dobročinné sbírce, v níž se sešlo přes  
             2 miliony korun, se majitel rozhodl postavit  
             novou chatu. Práce by měly začít už na jaře. 

   20. Začíná dlouho očekávaná rekonstrukce  
               hulínské Sokolovny. Po dokončení  
               stavebních prací, které přijdou na více  
               než 140 milionů a potrvají rok a půl, se ze  
               Sokolovny stane moderní multifunkční  
               společenské centrum.

   21. Dálnice D55 mezi Otrokovicemi 
             a Napajedly bude zase o něco delší. Půjde  
             o nový úsek dlouhý 400 metrů. Ten naváže  
             na zhruba půlkilometrovou hotovou část,  
             kterou pokračuje otrokovický obchvat.  
             Stavět by se mělo začít už letos na jaře. 

   14. Ještě do neděle 5. února je možné vyrazit  
             na tradiční výstavu ledových soch na  
             Pustevnách. Tématem letošního ročníku  
             festivalu je Návrat dinosaurů. Zlínský kraj  
             podpořil konání akce částkou 100 tisíc korun.

   15. V kroměřížské Braunerově ulici vznikne  
             nové multifunkční hřiště se zázemím.  
             Radnice zde chystá i nové zázemí pro  
             příznivce workoutu a rekonstrukci dětského  
             hřiště. Prostor bude doplněn o asfaltový  
             ovál, který bude sloužit jako dráha například  
             pro in line či běh.

   13. Vsetínská nemocnice má vlastní podcast  
              s názvem POD KLOBÚKEM. Patnáct  
              rozhovorů s odborníky z nemocnice si lidé  
              mohou poslechnout na webu nemocnice,  
              YouTube či platformách Spotify  
              a Apple Podcast. 

   10. Valašsko láká na nová místa k poznání.  
             Po obnově mokřadu Rybníky u Hrachovce  
             se ochráncům přírody podařilo založit tři  
             nové tůně u Zašové. S jejich vznikem  
             pomáhali také studenti Střední zeměděl- 
             ské školy z Rožnova pod Radhoštěm. 

   18. Nejlepší rok ve více než sedmdesátileté  
              historii, tak hodnotí sezónu 2022 zlínská  
              zoo. Jejími branami prošlo 798 514  
              návštěvníků, zahrada tak o celých 115 000  
              osob překonala návštěvní rekord  
              z roku 2019.

   1. Krajská nemocnice T. Bati ve Zlíně zahájila  
          sérii pravidelných besed s odborníky  
          z oblasti medicíny ve zlínské kavárně Gulliver. 
          Přednášky jsou určeny laické veřejnosti.  
          V pondělí 20. února přijde diskutovat vedoucí            
          lékař sexuologické ambulance Pavel Havelka. 

   9. Městský úřad Vizovice obdržel stříbrné  
          ocenění „Vzdělaný úřad“ udělované Svazem  
          měst a obcí v rámci projektu Efektivní správa  
          obcí. Ocenění je udělováno zájemcům ze  
          strany měst a obcí, kteří dbají na vzdělávání  
          úředníků a s tím související kvalitu poskyto- 
          vaných služeb.

   12. Smutné výročí si připomněli 9. ledna  
              také lidé ve Zlíně. Přesně před deseti lety  
             totiž v krajské metropoli došlo k požáru  
             103. budovy v areálu Svitu. Požár tehdy  
             hasiči likvidovali tři dny. Přímá škoda se  
             vyšplhala na téměř 400 milionů korun. 
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   7. V polovině ledna začal testovací prodej na   
          zrekonstruovaném tržišti Pod Kaštany Zlín.   
          Prodejci tady nabízejí zeleninu, sušené  
          ovoce, med, výrobky z ovčí vlny, sklářské  
          a pletené výrobky, zabíjačku či sýry. V lednu  
          a únoru trhovci neplatí nájem a mohou si  
          prodej zdarma vyzkoušet.
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Čtyři kulturní statky ze Zlínského kraje 
zapsané na Seznamu nemateriálních 
statků tradiční lidové kultury České 
republiky nově doplní masopustní 
mečové tance z Uherskobrodska. 
Rozhodlo o tom Ministerstvo kultury. 
Mečové tance jsou fenoménem, kte-
rý patří k nejstarším projevům lidové 
taneční kultury na moravsko-sloven-
ském pomezí. „Jde o velký úspěch 
našeho kraje, kde se díky lidem a je-
jich vztahu k tradiční lidové kultuře 
daří udržovat živé kulturní zvyky. O ty 
musíme pečovat a k tradicím vycho-
vávat i děti a mládež,“ uvedla krajská 
radní pro kulturu Zuzana Fišerová.⬛

Kraj chce zefektivnit systém pomoci 
osobám v nesnázích. Prostřednic-
tvím připravovaného projektu „Nejste 
na to sami“ hodlá lépe provázat spo-
lupráci pracovníků v sociální oblasti, 
zdravotnictví, na úřadech a dalších 
zapojených aktérů. „Současná forma 
pomoci lidem v nesnázích je značně 
roztříštěná a nepropojená. Bohužel 
se stává, že lidé, kteří se ocitnou v so-
ciálně nepříznivé situaci nebo ti, kdo 
o ně pečují, často neví, na koho se 
mají obrátit, kdo a jak jim může po-
moci. To chceme změnit,“ říká Hana 
Ančincová, statutární náměstkyně 
hejtmana.⬛

Radní Zlínského kraje schválili výzvu 
k předkládání návrhů na ocenění pra-
covníků ve školství Zlínského kraje 
pro rok 2023 za významný přínos 
pro výchovu a vzdělávání mladé ge-
nerace. Návrhy je možné posílat do 
středy 8. února 2023, do 15 hodin. 
Do nominací se může zapojit i široká 
veřejnost. Výzva včetně nominační-
ho formuláře a detailních podmínek 
nominací bude zveřejněna na portálu 
www.zkola.cz a na webu Zlínské-
ho kraje www.kr-zlinsky.cz, v sekci 
Školství. Každý navrhovatel může na 
ocenění navrhnout pouze jednoho 
kandidáta.⬛

Krajští radní schválili dotaci 200 tisíc 
korun pro Hasičský záchranný sbor 
Zlínského kraje a stejnou částkou 
podpoří Horskou službu ČR. Oblastní-
mu spolku Českého červeného kříže 
pošle kraj 50 tisíc korun. Radní také 
doporučili zastupitelům schválit roz-
dělení dalších 3 milionů korun mezi 
všechna okresní sdružení hasičů  
v kraji. „Že je práce hasičů a dalších slo-
žek záchranného systému nepostra-
datelná pro zvládání všech možných 
mimořádných událostí, je bez debaty. 
Proto je musíme finančně podporo-
vat a peníze pro ně máme připraveny 
i letos,“ řekl hejtman Radim Holiš.⬛ 

v Kladné-Žilíně, průtahu ve Slavičíně-Hrádku, 
opravu silnice ve Velkém Ořechově a výstavbu 
a napojení nového mostu přes železniční trať 
mezi Valašskými Příkazy a Študlovem. „První 
dvě zmíněné stavby jsou v tuto chvíli téměř 
dokončeny,“ upřesnil ředitel ŘSZK Bronislav 
Malý.

Stavební práce ve Velkém Ořechově potrvají 
podle předpokladu až do podzimu 2023. Plá-
nuje se úplná uzavírka komunikace v termínu 
od 1. dubna do 31. října. Objízdná trasa bude 
vedena pro vozidla do hmotnosti 3,5 tuny přes 
Částkov, Kelníky a pro vozidla nad 3,5 tuny přes 
Uherský Brod, Biskupice, Doubravy.

„V letošním roce chceme pro-
střednictvím Ředitelství silnic Zlín-
ského kraje investovat do krajské 

silniční sítě celkem 275 milionů korun, 
což je o třetinu více než vloni.“

                                náměstek hejtmana Radek Doležel

Za Valašskými Příkazy už byl dokončen 
nový nadjezd nad tratí, zbývá vybudovat při-
pojovací rampy ke stávající silnici III/05746, 

zbourat starý most a provést rekultivaci části 
původní trasy komunikace. Stavba by měla 
být dokončena rovněž na podzim 2023. Na 
trase Valašské Příkazy – Študlov bude od jara 
platit asi po dobu tří měsíců úplná uzavírka 
pro veškerý provoz. Vozidla budou jezdit do 
Študlova po objízdné trase přes Horní Lideč 
a Střelnou.

ŘSZK se bude finančně podílet také na 
dvou velkých akcích, které připravují města 
Vsetín a Zlín. Ve Vsetíně půjde o přeložku 
silnice v ulici Nádražní, což bude součást 
velké rekonstrukce celého přednádražního 
prostoru a výstavby nového dopravního 
terminálu. Ve Zlíně začne město výstavbu 
nové křižovatky Březnická a Mostní. ŘSZK 
zde zajistí nový povrch na krajské silnici 
mezi třídou Tomáše Bati a zimním stadio-
nem. V Březnické ulici se po dobu staveb-
ních prací předpokládají významná dopravní 
omezení. Pravděpodobně zde bude povolen 
pouze jednosměrný provoz vozidel ve směru  
z centra města k okružní křižovatce U Majáku  
a v opačném směru bude stanovena objízdná 
trasa přes Kudlov.⬛

Mečové tance čeká zápis 
na prestižní seznam
Soňa Ličková Vladimír DostálekVladimír Dostálek Vladimír Dostálek

Projekt přiblíží lidem v ne-
snázích možnosti pomoci

Nominujte do 8. února 
pedagogy na ocenění

Kraj podpoří hasiče, hor-
skou službu i Červený kříž

Čtyři stavby z loňska letos plánuje dokončit  
Ředitelství silnic Zlínského kraje (ŘSZK), řadu 
nových zahájí. Na Kroměřížsku to budou 
například úseky v Morkovicích a Libosvárech, 
v okrese Uherské Hradiště začnou rekon-
strukci průtahu Buchlovic. Na Zlínsku budou 
silničáři investovat v Napajedlech, Halenko-
vicích a Vlachovicích. Stavby mostů je pak 
čekají na Vsetínsku, konkrétně v Zubří, ve 
Veselé, za Vsetínem směrem na Dušnou a také 
v Novém Hrozenkově. 

„V letošním roce chceme prostřednictvím 
Ředitelství silnic Zlínského kraje investovat 
do krajské silniční sítě celkem 275 milionů 
korun, což je o třetinu více než vloni. Ze Stát-
ního fondu dopravní infrastruktury budeme 
čerpat 210 milionů korun, které budou využity 
jak na investice, tak na neinvestiční plošné 
opravy povrchů vozovek. Nové povrchy budou 
položeny asi na 25 kilometrech krajských sil-
nic,“ informoval náměstek hejtmana Zlínského 
kraje pro dopravu Radek Doležel.

V letošním roce dokončí ŘSZK čtyři kraj-
ské silniční stavby, a to rekonstrukci silnice  

Co se letos chystá na krajských silnicích?
Soňa Ličková

Nový most mezi Valašskými Příkazy a Študlovem
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Současná nelehká ekonomická situace, která je ve znamení rychle rostoucích cen  
a inflace, má výrazný dopad do života ve všech oblastech. Jak se s ní vyrovnává  
Zlínský kraj? Kam poputuje nejvíc peněz z letošního krajského rozpočtu? A jaké  
významné investiční akce hejtmanství chystá? Na to jsme se v rozhovoru pro  
Magazín21 zeptali náměstka hejtmana Davida Vychytila, který v Radě Zlínského 
kraje zodpovídá za krajské finance, majetek a rozvoj podnikání. 

Útlum investic rozhodně neplánujeme, 
peněz na ně máme víc než jindy
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Pane náměstku, podle schváleného rozpočtu 
dosáhnou celkové výdaje kraje v letošním roce 
19,3 miliard korun. Kam z této sumy poputuje 
nejvíce peněz?

Těch téměř dvacet miliard korun může 
působit jako obrovské číslo, ale je potřeba 
si uvědomit, že ho z velké části tvoří přijaté 
transfery ze státního rozpočtu, které krajským 
rozpočtem pouze protečou. Jsou to peníze, jež 
pouze přeposíláme dále, bez možnosti ovliv-
nit jejich rozdělení. Největší částku, více než 
10 miliard korun, přeposíláme na přímé vzdě-
lávání ve školství, zhruba 1,5 miliardy je pak 
určeno pro poskytovatele sociálních služeb. Co 
naopak ovlivnit můžeme, je to, kam rozdělíme 
vlastní příjmy, které letos budou ve výši 5,7 mili-
ard korun. Z těchto peněz půjde 1,7 miliardy na 
provoz našich příspěvkových organizací a 1,6 
miliardy na dopravní obslužnost v kraji, tedy 
zajištění spojů veřejné autobusové a železniční 
dopravy. 

Velkým problémem, na který často upozorňu-
jete, je nedostatečný příjem ze sdílených daní, 
kdy je v rámci jejich přerozdělování Zlínský 
kraj dlouhodobě podfinancován. Došlo v tomto 
ohledu v poslední době k nějakému posunu? 

Na tom, že je Zlínský kraj podfinancován, 
se shodují všichni. Parametry financování 
totiž byly nastavené už někdy před sedmnácti 
lety a nezohledňují aktuální potřeby investic 
do zdravotnictví, sociálních služeb i dalších 
oblastí v našem kraji. Jednáme na úrovni hejt-
manů o společném návrhu, který by zohledňo-
val potřeby a zájmy všech krajů. To je složité, 
protože pokud by se některému kraji přidalo, 
muselo by se jinému kraji ubrat, a na to pocho-
pitelně žádný z hejtmanů nepřistoupí. Musíme 
společně usilovat o to, aby se přidalo všem, 
tedy aby se navýšil celkový objem peněz ze 
státního rozpočtu. Jde nejen o dohodu mezi 
hejtmany, ale o především o vyjednávání  
s Ministerstvem financí. 

Jste před tímto jednání optimistou?
Nebude to vůbec jednoduché, protože státní 

rozpočet je už nyní ve velkém schodku. Navý-
šení peněz od státu budou navíc požadovat  
i města a obce. Věřím, že se nám pro Zlínský 
kraj podaří vyjednat navýšení příjmu ze sdíle-
ných daní o 750 milionů až 1,2 miliardy korun 
ročně. Tomu však ještě bude muset před-
cházet schválení příslušného zákona. Věřím, 
že k tomu dojde od roku 2025. Do té doby si 
budeme muset vystačit s tím, co máme.

Existují ještě další způsoby, jak lze navýšit 
krajské příjmy? 

V tomto bohužel nemáme takové mož-
nosti, jako třeba města a obce. Ty mají vlastní 
komerční nemovitosti, bytový fond, mohou si 
určovat výši dopravného v rámci MHD, poplatky 
za svoz komunálního odpadu nebo mohou zvy-
šovat koeficient výběru daně z nemovitostí. 
My sice například můžeme ovlivňovat výši 
jízdného ve veřejné dopravě, nicméně jsme 
se rozhodli, že nyní jízdné skokově zdražovat 
nebudeme. Po covidu se nám lidé začali do 
veřejné dopravy vracet, za což jsme velmi rádi 
a nechceme je náhlým zdražením jízdného 

odradit. Navíc navýšení ceny jízdného nemusí 
automaticky znamenat, že ve výsledku vybe-
reme více peněz. 

Jak se v dnešní době výrazného zdražování 
energií i dalších komodit daří kraji finančně 
zvládat provoz svých organizací a krajského 
úřadu?

Máme zastropované ceny energií až do 
konce roku 2024, a i díky tomu se nám daří 
držet provozní náklady, lidově řečeno, na uzdě. 
Pro rok 2023 počítáme s jejich meziročním 
růstem o 11 procent, což je výrazně pod výší 
aktuální míry inflace. A to je dobrá zpráva.

Chystá se hejtmanství v rámci úsporných 
opatření šetřit na investicích?

Útlum investic rozhodně neplánujeme,  
o čemž svědčí i to, že pro ně letos máme 
vyčleněné prostředky ve výši 1,750 miliardy 
korun, včetně prostředků z národních a EU 
fondů. To jsou peníze, které dříve do území 
v takovém rozsahu neproudily. Chceme jít 
cestou optimalizace investic, tedy plánovat 
a realizovat projekty, které mají smysl, budou 
sloužit občanům a zároveň je u nich možné 
vícezdrojové financování, což znamená, že 
jsou na ně vypsány dotační programy, pří-
padně jsou na nich ochotny se finančně podí-
let města a obce. 

Jaké významné investiční akce bude kraj letos 
realizovat?

Naší prioritou je oblast zdravotnictví. Do 
finiše jde celková rekonstrukce Uherskohra-
dišťské nemocnice, kde zbývá opravit sta-
rou internu. Další investice běží ve Vsetínské 
nemocnici. Zde budou brzy dokončeny úpravy 

objektu K pro umístění hemodialýzy. Největší 
prostředky, v řádech miliard korun, hodláme  
v nejbližších letech vložit do rekonstrukce Kraj-
ské nemocnice Tomáše Bati ve Zlíně. S podrob-
nostmi veřejnost už brzy seznámíme. Vedle 
zdravotnictví však nezapomínáme ani na další 
oblasti. Realizovat budeme například výstavbu 
nového Domova pro seniory Liptál, stavební 
úpravy 14I15 BAŤOVA INSTITUTU ve Zlíně nebo 
vybudování nových učeben na Střední zdra-
votnické škole Kroměříž.

Kromě ekonomiky zodpovídáte v Radě Zlín-
ského kraje také za rozvoj podnikání. Jaké 
konkrétní kroky kraj v této oblasti činí nebo 
plánuje? 

Pro Fond rozvoje Zlínského kraje máme 
nově v rozpočtu vyčleněno 30 milionů korun, 
které mají primárně sloužit podpoře vzdě-
lávání, podnikání, projektů s vyšší přidanou 
hodnotou. Hlavním těžištěm bude spolupráce 
s Univerzitou Tomáše Bati, chceme z něj pod-
porovat nejrůznější projekty univerzity, sti-
pendijní programy pro nejlepší studenty i to, 
aby sem přicházeli kvalitní lektoři ze zahraničí  
a přinášeli sem své know-how. Dalším naším 
cílem je například vytvoření blockchainového 
Evropského WEB3 Centra, které by mělo fun-
govat jako výzkumné, vzdělávací a kreativní 
centrum a umožnit aktivní zapojení firem  
a talentů ze Zlínského kraje do mezinárodních 
sítí a projektů i navázání funkčních partner-
ství. Podporu podnikání má na starost naše 
organizace Technologické inovační centrum. 
Rádi bychom pro něj postavili novou budovu, 
která bude odpovídat technologiím 21. století 
a nabídne začínajícím podnikatelům atrak-
tivní a moderní zázemí.⬛
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Další novinka funguje od začátku letošního 
roku v Integrované dopravě Zlínského kraje 
(IDZK). Jízdenku na vlak v tarifu Zlínského kraje 
je možné si pořídit přes mobil i na e-shopu. 
Dosud bylo možné na jednotlivou cestu vla-
kem kupovat jenom papírové jízdenky na 
železničních pokladnách nebo u průvodčích 
ve vlaku. Online byl v prodeji pouze železniční 
OneTicket, který je ovšem méně výhodný než 

Celkem 19 dotačních programů pro rok 2023 
schválili radní Zlínského kraje. Celkově má 
pro ně kraj vyčleněnu částku přesahující 
144 milionů korun. Výzvy ke všem progra-
mům i další podrobné informace, například 
za jakých podmínek lze o dotace žádat, lze 
najít na webových stránkách Zlínského kraje 
www.kr-zlinsky.cz, v sekci Dotace.⬛

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ A ZEMĚDĚLSTVÍ
Podpora vodohospodářské infrastruktury
alokace: 19,080 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 21. 7. 2023, 13:00 hod.

Podpora zmírnění následků sucha v lesích 
alokace: 7,5 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 17. 2. 2023, 12:00 hod.

Podpora včelařství ve Zlínském kraji 
alokace: 1,2 milionu Kč, příjem žádostí: 
 do 17. 2. 2023, 12:00 hod.

Podpora ekologických aktivit v kraji 
alokace: 1 milion Kč, příjem žádostí: 
do 24. 2. 2023, 12:00 hod.

ŠKOLSTVÍ
Podpora sebeobrany žáků na ZŠ
alokace: 3 miliony Kč, příjem žádostí:  
do 28. 2. 2023, 15:00 hod. (1. kolo) 

Program na podporu škol a školských zařízení 
v oblasti prevence rizikových typů chování
alokace: 0,706 milionu Kč, příjem 
žádostí: do 10. 2. 2023, 11:00 hod.

jízdenka v tarifu IDZK, případně jízdenky platné 
jenom u společnosti Arriva vlaky.

„Od ledna je železniční jízdné v tarifu 
Zlínského kraje nově dostupné v aplikaci 
Můj vlak, která je ke stažení na Google Play 
i na App Store, a dále také na e-shopu společ-
nosti České dráhy. Takto zakoupené jízdenky 
fungují jako plnohodnotná alternativa papíro-

SOCIÁLNÍ OBLAST A NEZISKOVÝ SEKTOR
Program na podporu sociálně zdravot ních 
aktivit
alokace: 2,6 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 13. 2. 2023

Program na podporu akreditovaného 
dobrovolnictví
alokace: 0,8 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 6. 2. 2023, 15:00 hod.

Program na podporu nestátních neziskových 
organizací v oblasti prevence rizikových 
typů chování 
alokace: 0,8 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 6. 2. 2023, 15:00 hod.

KULTURA
Program na podporu stavební obnovy  
a restaurování kulturních památek  
a památek místního významu 
alokace: 6 milionů Kč, příjem žádostí: 
do 3. 2. 2023, 12:30 hod.

Program na podporu klubové scény, kulturních  
aktivit a akcí regionálního významu 
alokace: 5 milionů Kč, příjem žádostí: 
do 31. 1. 2023, 10:00 hod. (1. kolo)

Otevřené brány
alokace: 181 500 Kč, příjem žádostí: 
do 8. 2. 2023, 12:00 hod. 

vých jízdenek, platí u Českých drah i společ-
nosti Arriva vlaky a nejsou vázané na konkrétní 
spoj,“ informuje Radek Doležel, náměstek hejt-
mana Zlínského kraje pro dopravu.

Kromě osobních a spěšných vlaků platí jíz-
denky na území Zlínského kraje i na dálkových 
linkách R13 – Moravan, R18 – Zlínský expres, 
Slovácký expres a Ex2 – Valašský expres.⬛

MLÁDEŽ A SPORT
Činnost a rozvoj mládežnického sportu
alokace: 41,3 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 15. 2. 2023, 16:00 hod. 

Jednorázové projekty v oblasti mládeže  
a sportu 
alokace: 5 milionů Kč, příjem žádostí: 
do 15. 2. 2023, 16:00 hod. (1. kolo)

Podpora sportu v obcích do 3 000 obyvatel 
alokace: 5 milionů Kč, příjem žádostí: 
do 15. 2. 2023, 16:00 hod.

OSTATNÍ
Program na podporu obnovy venkova
alokace: 28 milionů Kč, příjem žádostí: 
do 20. 2. 2023, 13:00 hod.

Dotace obcím pro jednotky sborů dob-
rovolných hasičů obcí Zlínského kraje
alokace: 14,5 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 10. 2. 2023, 11:00 hod.

BESIP Zlínského kraje 
alokace: 1,850 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 3. 3. 2023, 11:30 hod.

Program na úpravu lyžařských běžeckých 
tras ve Zlínském kraji 
alokace: 0,8 milionu Kč, příjem žádostí:  
do 6. 2. 2023, 12:00 hod.

Kraj zavedl ve veřejné dopravě další novinku

O jaké dotace Zlínského kraje lze v těchto dnech žádat?

Jan Malý

Jan Vandík



Aktuálně ze Zlínského kraje / M21

7

Výtěžek 585 400 korun přinesl charitativní 
novoroční koncert, který v pátek 6. ledna tra-
dičně uspořádaly Zlínský kraj a statutární 
město Zlín. Na této částce se podílelo 33 
donátorů zejména z řad významných firem 
působících v regionu, kteří poskytli 525 000 
korun. Dalších 60 400 korun přispěli do kasi-
ček přímo na místě návštěvníci. Koncert se 
uskutečnil v Kongresovém centru Zlín za 
účasti představitelů Zlínského kraje, zástupců 
statutárního města Zlína, partnerů, donátorů  
a dalších hostů.

Výtěžek z koncertu obdrží organizace ze 
Zlínského kraje poskytující sociální služby, 
konkrétně Mobilní hospic Strom života, Pora-
denské centrum pro sluchově postižené Kro-
měříž, Charita Nový Hrozenkov a Domácí 
hospic Most k domovu Zlín. Symbolické šeky 
zástupcům těchto organizací předali hejtman 
Radim Holiš a primátor Zlína Jiří Korec.

Jako novinku zavedl vloni Zlínský kraj dotační 
program na podporu sebeobrany žáků na 
základních školách. Je prvním krajem, který 
tento projekt spustil, a z dosavadních reakcí 
je vidět, že tato myšlenka je školami, dětmi 
i rodiči vnímána jako velmi užitečná.

„Smyslem této naší iniciativy je naučit děti 
správně reagovat na krizové situace. Výcvik 
reálné sebeobrany zdokonaluje jejich fyzickou 
i psychickou připravenost včas odhalit nebez-
pečí a ubránit se mu. Principy sebeobrany 
zároveň pomáhají uvědomovat si a respekto-
vat hranice jak své vlastní, tak i těch druhých, 
a mohou sloužit jako významný prvek pre-
vence šikany či zneužívání,“ vysvětlila radní 
Zlínského kraje pro školství Zuzana Fišerová.  

Částku 3,4 milionu korun má letos Zlínský kraj 
vyčleněnu na podporu Krajských sportovních 
mládežnických akademií. O programovou 
dotaci si budou moci zažádat mládežnické 
akademie zaměřené na tenis, atletiku, orien-
tační běh a házenou.

„Ve spolupráci se sportovními kluby a orga-
nizacemi postupně budujeme v našem kraji 
krajské akademie, v nichž chceme soustře-
ďovat talentované sportovce, podporovat je 
v jejich rozvoji a poskytnout jim k tomu nad-
standardní podmínky. V kraji už teď fungují 
dvě fotbalové a jedna hokejová klubová aka-
demie, dále pak krajské tenisová a atletická, 

Zlínská filharmonie pod vedením šéfdiri-
genta Roberta Kružíka v průběhu večera před-
nesla skladby Leoše Janáčka, Johna Bastona 
či Vítězslava Nováka, ale i novější melodie od 
Karla Svobody nebo Ennia Morriconeho. Jako 
sólisté se představily mladé hudební naděje: 
Vendula Janíková ze ZUŠ Alfréda Radoka 

Do programu se zapojilo 29 základních 
škol, mezi které kraj rozdělil více než milion 
korun. Kurzy probíhaly rozmanitým způso-
bem. Například v Základní škole Integra Vsetín 
vytvořili skupiny rozdělené na starší a mladší 
hochy a dívky. Lekce byly dvouhodinové  
a obsahovaly teoretickou a praktickou část. 
Teoretická zahrnovala besedu s policistou  
a přizvanými odborníky se zkušenostmi  
z reálné praxe. Obsahem první praktické lekce 
byla strategie řešení krizových situací, pády, 
páky a držení při boji zblízka. Druhá lekce byla 
zaměřena na sebeobranu proti útočníkovi se 
zbraní i více útočníkům. 

Z dotazů škol už nyní vyplývá, že zájem 
o pokračování projektu je velký. Zlínský kraj 

nově s účinností od letošního roku vznikly 
krajská chlapecká házenkářská akademie  
v Zubří i dívčí házenkářská akademie ve Zlíně 
spolu s akademií v orientačním běhu, která 
zastřeší celý kraj,“ řekl radní Zlínského kraje 
pro oblast mládeže a sportu Jiří Jaroš.

„Vznik Házenkářské akademie Zlínského 
kraje je obrovským přínosem pro rozvoj zlín-
ské házené i házené vůbec. Bez finanční 

podpory bychom o vzniku tohoto smyslupl-
ného projektu nemohli ani uvažovat,“ uvedl 
Milan Foukal, místopředseda Handball clubu 
Zlín. „Tuto iniciativu velmi vítáme a děku-
jeme kraji, že na nás myslí,“ doplnil Michal 
Balhárek, manažer Handball clubu Zubří. 
Celkem má na činnost a rozvoj mládežnic-
kého sportu v roce 2023 kraj vyčleněno 41,3 
milionu korun, což je téměř dvakrát více než  
v loňském roce.⬛

Valašské Meziříčí na cimbál, Richard Kraus 
ze ZUŠ Zlín na soprán saxofon, Marek Pavlica 
z brněnské konzervatoře na housle, Vojtěch 
Pálka ze ZUŠ Zlín – Jižní Svahy na zobcovou 
flétnu a Tereza Bieberlová ze ZUŠ Otrokovice, 
která v doprovodu filharmonie zazpívala píseň 
Jsi můj pán z muzikálu Dracula.⬛

hodlá podpořit i jím zřizované školy, které 
nemohou čerpat dotační výzvy vypsané kra-
jem. Dále bude pokračovat dotační výzva pro 
druhé stupně základních škol. „Předpoklá-
dáme, že zájem bude vyšší, neboť školy už 
jsou nyní o projektu více informované a také 
poskytovatelé mohou své nabídky přizpůsobit 
svým zkušenostem ze spolupráce se školami 
v pilotním roce a realizace dalších kurzů tak 
bude jednodušší. Chci poděkovat učitelům  
a ředitelům, bez jejichž aktivního přístupu by 
to nešlo,“ uzavřela radní Zuzana Fišerová.⬛

Jan Vandík

Charitativní novoroční koncert přinesl výtěžek 585 400 korun

O kurzy sebeobrany je na školách zájem

Kraj podpoří sportovní 
mládežnické akademie 

Jan Vandík

Jan Vandík

Na koncertě vystoupila také Tereza Bieberlová ze ZUŠ Otrokovice
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Projekt zaměřený na podporu duševního 
zdraví v rodinách spustí letos v březnu Zlínský 
kraj. Připravila jej krajská příspěvková orga-
nizace Poradenské a krizové centrum Zlín, 
která část svých služeb, konkrétně krizovou 
pomoc a sociálně aktivizační službu, provo-
zuje od začátku letošního roku nově v budově 
zlínského divadla. Nové prostory si v lednu při-
šly prohlédnout také zástupkyně nadačního 
fondu Kapka naděje, který kraji na realizaci 
projektu na podporu duševního zdraví přispěl 
částkou 500 tisíc korun. 

„Zástupkyním Kapky naděje jsme poděko-
vali za tuto podporu, které si velmi vážíme, 
a podrobně jsme je seznámili s činností Pora-
denského a krizového centra Zlín i s připra-
vovaným projektem. Jeho hlavním cílem je 
pomoci rodinám, ve kterých má buď dítě, nebo 
rodič či pečující osoba duševní potíže. Kvůli 
zajištění odpovídající podpory plánujeme 
v rámci projektu navýšení úvazků sociálních 
pracovníků a psychologa v sociálně aktivi-

Kulatý stůl a zahájení výstavy k architektonic-
ko-urbanistické soutěži, která byla vypsána na 
rekonstrukci věznice v Uherském Hradišti, se 
uskutečnily v uherskohradišťské Redutě. Zlín-
ský kraj projekt zpřístupnění věznice dlouho-
době podporuje, sleduje a je přítomen jedná-
ním, jež vedou k posunu v nápravě současného 
nevlídného stavu objektu v centru města.

„Jsem upřímně nadšena, že jsme se opět 
přiblížili ke zdárnému řešení využitelnosti chá-
trající památkově chráněné stavby. Jako velký 
úspěch vnímám dohodu a soulad všech dotče-
ných stran, které budou v tomto komplexu 
sídlit,“ uvedla Zuzana Fišerová, krajská radní 
pro kulturu a školství. Projekt zastřešuje Úřad 
pro zastupování státu ve věcech majetkových, 

Zlínský kraj vyzývá veřejnost, obce a organizace, 
aby do 24. března posílaly nominace do ankety 
„Ocenění pečujících osob Zlínského kraje – 
kategorie Pěstoun“ pro rok 2023. Podrobné 
informace jsou zveřejněny na webu Zlínského 
kraje www.kr-zlinsky.cz, v sekci Sociální oblast/
Ocenění, ankety, soutěže. Odměnou pro oce-
něné pěstouny bude finanční dar 15 tisíc korun.

 „Pěstounská péče je určena dětem, které 
nemohou vyrůstat ve své biologické rodině  
a není u nich možné ani osvojení neboli adopce. 
Pěstouni se starají o svěřené dítě po dobu 
nezbytně nutnou, mnohdy však i několik let, či 

zační službě, síťování služeb a celkové posí-
lení informovanosti o možnostech odborné 
pomoci. Na realizaci projektu jsme získali 
peníze z Ministerstva práce a sociálních věcí 
a máme avízo, že náš přístup k řešení tohoto 
problému je jedinečný a může se stát pilotním 
pro celou republiku,“ řekla statutární náměst-
kyně hejtmana Hana Ančincová, zodpovědná 
za sociální oblast.

V rámci projektu budou proškoleni pracov-
níci v sociálně aktivizační službě, tak aby byli 
schopni poskytnout dětem i jejich rodičům 

který před časem vyhlásil projektovou archi-
tektonicko-urbanistickou soutěž. Spolupra-
cují na něm město Uherské Hradiště, okresní 
soud, okresní státní zastupitelství, probační  
a mediační služba, Moravské zemské muzeum 
Brno, Zlínský kraj a jeho příspěvková organi-
zace Slovácké muzeum a také spolek Memoria, 
který má kolem sebe nadšence a dobrovolníky  
s odhodláním napomoci tomuto mimořád-
nému počinu. Různorodost těchto subjektů je 
zárukou rozpohybování celého projektu.

Zlínský kraj se zasazuje o to, aby se pro-
stor věznice stal důstojným pietním místem, 
místem s pamětí regionu, kraje i celé České 
republiky, mementem naší nechvalně proslulé 
minulosti, připomínkou tragického období 

až do jeho dospělosti. Oproti péči ústavního 
zařízení dokážou naplnit i citové potřeby dítěte. 
Pěstounství není jednoduché, ale má smysl, 
neboť s podporou odborníků pěstouni prove-
dou konkrétní dítě životem. A za to jim patří 
velké uznání,“ říká Hana Ančincová, statutární 
náměstkyně hejtmana zodpovědná za sociální 
oblast. 

Zlínský kraj pravidelně realizuje aktivity, 
které mohou problematiku pěstounství více 
přiblížit a zároveň stávajícím pěstounům 
poděkovat. Kromě už zmíněné ankety orga-
nizuje kraj už třetím rokem Den pěstoun-

první psychologickou pomoc, zachytit začátek  
problému v první fázi, než naroste do větších 
rozměrů. To by mělo pomoci vykrýt slabé 
místo způsobené nedostatkem psychiatrů  
i psychologů. Čekací doby u těchto odborníků 
jsou totiž neúměrně dlouhé, přitom člověk 
tuto pomoc většinou potřebuje co nejdříve  
a nelze ji dlouho odkládat.

Realizace projektu je naplánována na období 
od března 2023 do května 2025. Předpoklá-
dané náklady jsou ve výši 10 milionů korun,  
90 procent pokryje dotace z ministerstva.⬛

naší historie. „Exteriér, expozice, autenticita 
cel či kaple, badatelna, knihovna a podobně 
budou nabízet prostor ke konfrontaci milníků 
nedávné doby, k poučení a pochopení minu-
losti v čase napříč všemi generacemi. V areálu 
spravedlnosti se bude potkávat historie s kaž-
dodenností,“ dodala Zuzana Fišerová.⬛

ských rodin. Po dvou úspěšných ročnících 
v Zoo Zlín-Lešná se letos tato akce uskuteční  
20. května v areálu Lanáčku Otrokovice. Pěs-
tounské rodiny zde tak budou mít opět mož-
nost strávit příjemný den, potkat se mezi sebou  
a vyměnit si zkušenosti a zážitky. 

Pokud vás problematika pěstounství zajímá, 
obraťte se pro více informací na obecní úřad 
příslušné obce s rozšířenou působností, soci-
ální pracovnici pro náhradní rodinnou péči 
ve svém trvalém bydlišti nebo na pracovníky 
Krajského úřadu Zlínského kraje, pracoviště 
náhradní rodinné péče.⬛

Kraj v březnu spustí projekt zaměřený 
na podporu duševního zdraví v rodinách

Uherskohradišťská věznice je na cestě k rekonstrukci

Pěstounství je pomoc, která má smysl

Jan Vandík

Jan Vandík

Jan Vandík

Pracovnice Poradenského a krizového centra Zlín

Vizualizace: 2DR studio
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Zachování dostupnosti a kvality zdravotní 
péče v kraji a k tomu nutné zajištění zdra-
votnického personálu jsou hlavními cíli nové 
koncepce zdravotnictví, kterou schválili krajští 
zastupitelé. 

Zlínskému kraji bude nový strategický doku-
ment „Zdravotnictví Zlínského kraje 2030" 
v následujících letech určovat další kroky  
v oblasti zdravotnictví. Zejména v pěti hlav-
ních oblastech: podpora výchovy a vzdělávání 
zdravotnického personálu, udržení lůžkových 

Intenzivní péče Interního oddělení Krajské 
nemocnice T. Bati ve Zlíně má komfortnější 
prostory. Modernizace přišla na více než šest 
milionů korun. „Elektroinstalace, podhledy, 
nábytek, prosklené boxy, monitory život-
ních funkcí, nová lůžka. Vzniklo celkem šest 
nových boxů pro osm pacientů,“ uvedl primář 
Interního oddělení Krajské nemocnice T. Bati 
ve Zlíně Vladimír Kojecký.

 Pacientů na interní JIP přibývá, i proto byl 
nutný stavební zásah, vedoucí k většímu kom-
fortu a bezpečí. „Doba dnes klade jiné nároky 
než před lety a je potřeba tomu prostory 

Moderní rentgenový přístroj využívá nově zubní 
pohotovostní služba, která sídlí v poliklinice 
Vsetínské nemocnice. Zájem o ošetření boles-
tivých stavů o víkendech a svátcích je podle 
ředitele nemocnice Martina Pavlici mimořádný, 
každý týden tady stomatologové ošetří desítky 
pacientů. „Díky vstřícné spolupráci se stoma-
tology se nám daří zajišťovat pohotovostní 
službu, za což jsme velmi rádi,“ říká Martin 
Pavlica. Novou techniku za bezmála 105 tisíc 
korun pořídila nemocnice díky dotaci Zlínského 
kraje. Před rokem kraj také pomohl s nákupem 
moderního stomatologického křesla v hodnotě 
více než 360 tisíc korun.⬛

Mamodiagnostické oddělení přestěhované do 
nově zrekonstruované budovy plicního pavi-
lonu (budova B) v Uherskohradišťské nemoc-
nici má nový digitální mamograf. Nový dia-
gnostický přístroj dokáže odhalit i ty nejmenší 
útvary a zachytit rozvíjející se onemocnění  
v raném stádiu. 

Ročně je v Uherskohradišťské nemocnici 
vyšetřeno přibližně 9 000 pacientek. Mezi 

zdravotnických zařízení, podpora udržení 
vysokého medicínského standardu a rozvoje 
center vysoce specializované péče, investice 
do postupné modernizace areálů a přístrojo-
vého vybavení nemocnic, posílení prevence  
a zdravotní gramotnosti v kraji.

Hlavní priorita: personál

„Hlavní prioritou koncepce je zdravotnický 
personál, na jehož zajištění závisí zachování 
dostupnosti zdravotní péče v kraji, a to jak  

nejohroženější skupinu patří seniorky, jelikož 
riziko karcinomu prsu roste s přibývajícím 
věkem. 

„Obavy z bolesti a další mýty spojené  
s vyšetřením často bohužel vedou k zanedbá-
vání prevence. Pacientky se přitom nemají 
opravdu čeho bát, nový přístroj pracuje rychle 
a velmi šetrně,“ uvedla primářka mamodia-
gnostického oddělení Libuše Nabitá.⬛

VYŠETŘENÍ ZDARMA PRO ŽENY OD 45 LET    

Na bezplatné mamografické vyšetření 
mají nárok všechny ženy od 45 let 

v intervalu jednou za dva roky. 
Vyšetření zdarma je podmíněno 
žádankou od praktického lékaře 

nebo gynekologa a je nutné 
objednat se předem.

přizpůsobovat. Ve spolupráci s vedením 
nemocnice proto postupně modernizujeme 
areál naší Baťovky. Další úprava prostor 
budovy interny, stejně jako dynamický rozvoj  
přístrojového vybavení, bude pokračovat  
v tomto roce,“ upřesnil hejtman Zlínského 
kraje Radim Holiš. 

Další úpravou projde jednotka intenzivní 
péče na kardiologii, kde kromě výměny elek-
troinstalace dojde také k obnově rozvodů 
medicinálních plynů. Pokračovat se bude i na 
dalších standardních odděleních napříč celou 
nemocnicí.⬛

v nemocnicích, tak v ambulantní sféře. Proto 
považujeme za nutnost v maximální míře 
podporovat výchovu a vzdělávání zdravot-
níků a posílit kapacity zdravotnického školství 
v kraji. Jsme si vědomi, že chybějící personál 
je základní faktor, který limituje další mož-
nosti rozvoje či rozšiřování zdravotních slu-
žeb. Koncepce nestaví vzdušné zámky, ale je 
střízlivým pohledem do budoucnosti," uvedla 
náměstkyně hejtmana pro zdravotnictví Olga 
Sehnalová. Dokument je dostupný na webo-
vých stránkách Zlínského kraje.⬛

Soňa Ličková

Soňa Ličková

Soňa Ličková

Soňa Ličková

Zlínský kraj má novou koncepci zdravotnictví

Interní JIP ve zlínské nemocnici prošla částečnou modernizací 

Zubní pohotovost ve Vsetíně má nový rentgen

Lékaři v Uherském Hradišti pracují s novým mamografem

Ředitel Vsetínské nemocnice Martin Pavlica s náměstkyní Olgou Sehnalovou u nového rentgenu

Vizualizace: 2DR studio

„Ve spolupráci s vedením nemocnice 
postupně modernizujeme areál naší Baťovky. 

Další úprava prostor budovy interny, stejně 
jako dynamický rozvoj přístrojového 

vybavení, bude pokračovat v tomto roce.“ 
                                    hejtman Zlínského kraje Radim Holiš  
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Dle krajského průzkumu trápí až 40 % obyvatel nedostatek pracovních příležitostí. Jednou z cest, 
jak podpořit vznik nových míst, je rozvoj digitalizace. Její páteř přitom tvoří vysokorychlostní 
internet. Ten je ale v současnosti v České republice hůře dostupný, a to zejména v méně 
obydlených oblastech. Přístup k vysokorychlostnímu internetu zde totiž má jen 7 % z nich. 

Studie ukazují, že digitální 
transformace podporuje růst 
pracovních příležitostí 

Podle studie evropské nadace pro zlepšení ži-
votních a pracovních podmínek Eurofound má 
digitalizace příznivý vliv na pracovní trh. Podle 
jejího odhadu například vzrostl mezi lety 2019 
až 2022 v tzv. vysoce digitalizovaných profe-
sích v Evropě počet pracovních míst o 42 %, 
zatímco u nízce digitalizovaných profesí jen  
o 22 %. Ačkoli je tedy nezaměstnanost bezpo-
chyby potřeba řešit na mnoha úrovních, digita-
lizace je výrazný faktor, který přispívá k jejímu 
snižování.

Digitální transformace vytváří nové příleži-
tosti na trhu, čímž zvyšuje počet atraktivních 
pracovních míst. Podle studie Evropského hos-
podářského a sociálního výboru zároveň také 
snižuje bariéry vstupu na trh, a tím podporuje 
začínající podnikatele.

Zlínský kraj již podnikl kroky k podpoře digi-
tální transformace, které například zefektivní 
stavební řízení či urychlí komunikaci s úřady. 
„Pracujeme na digitalizaci krajského úřadu 
a všech příspěvkových organizací Zlínského 
kraje, jako jsou školy, různá kulturní zaříze-
ní nebo domovy pro seniory. Zpracováváme 
digitálně-technickou mapu, která se stane 
zdrojem informací, jež nám pomohou zrych-
lit například stavební řízení. To celé zefektivní 

práci a lidem ušetří čas. Je to směr, kterému 
jde Zlínský kraj aktivně naproti,“ říká radní Jiří 
Jaroš, jenž má digitalizaci ve Zlínském kraji na 
starost. 

85 % zaměstnanců si přeje mít 
v určité formě home office

Základem pro digitální transformaci je sta-
bilní vysokorychlostní připojení. To podporuje 
nejen samotnou digitalizaci, ale zároveň dovo-
luje lidem pracovat z domova. Práce na dálku 
je přitom stále žádanější, například podle prů-
zkumu Ministerstva práce a sociálních věcí  
z roku 2021 si 85 % zaměstnanců přeje v urči-
té formě home office využívat. Dalších 58 % 
zaměstnanců uvedlo, že je pro ně práce  
z domova důležitým benefitem. Z průzkumu 
rovněž vyplývá, že home office podporuje 
produktivitu, pomáhá být flexibilnější, lépe se 
soustředit na práci a má i pozitivní dopad na 
rodinný život a psychické zdraví. 

V Česku je vysokorychlostní 
internet dostupný jen na 7 % 
nízce obydleného území

Plošnému využívání práce z domova ale 
mimo jiné brání nedostatečné pokrytí vysoko-
rychlostním internetem. Ten je dostupný jen 
na polovině našeho území, přičemž situace 
zůstává tristní v méně obydlených oblastech 
(méně než 100 lidí na km2), kde je dostupný jen 

na 7 % z nich. Celkově jsme v dostupnosti vy-
sokorychlostního internetu až 22. z evropské 
sedmadvacítky, jak vyplývá z dat Eurostatu. 

Ačkoli obecně vysokorychlostní internet 
není příliš dostupný, v porovnání s Jihomorav-
ským a Moravskoslezským krajem má Zlín-
ský kraj nejvyšší počet přípojek optické sítě. 
Na 100 obyvatel jich zde připadá 25, zatímco 
v Moravskoslezském kraji 20 a v Jihomorav-
ském kraji 19. Nicméně využívaných přípojek 
je ve Zlínském kraji jen 8 na 100 obyvatel.

Jak uvádí radní Jiří Jaroš, připojení skrze op-
tický kabel přináší pro celý kraj značné výho-
dy, pro vybudování infrastruktury je nicméně 
nutná spolupráce s obcemi. „Optika umožňuje 
přenos dat na velké vzdálenosti. Díky tomu, 
že optický kabel je většinou zakopaný v zemi, 
můžeme se bavit i o životnosti v řádu desítek 
let, odolnosti proti rušení, a díky tomu i vysoké 
stabilitě. U optiky se navíc bavíme o techno-
logii, která je připravena na budoucnost. Splní 
totiž i požadavky technologií, které se zatím 
připravují nebo teprve vzniknou. To jsou jed-
noznačné výhody pro firmy, obce i samotné 
domácnosti, protože pak lidé mohou pracovat 
z domu a nemusí řešit, že jim ‚padá‘ internet. 
Potřebujeme ale, aby se zapojili i naši partneři 
v území. Pak to totiž začne dávat smysl a po-
sune celý kraj zase o kus dál. Jsme připraveni 
s tím všem starostům pomoci a mohou se na 
nás kdykoliv obrátit,“ vyzývá Jaroš.⬛

Renáta Sikorová

Ve Zlínském kraji chybí dobře placená místa. Kraj pracuje 
na digitální transformaci, která pomůže situaci zlepšit
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Začal nám nový rok, ale bylo by hezké zhodno-
tit ten loňský. Na jaké úspěchy jste sám nejví-
ce pyšný?

Rok 2022 dopadl pro zlínskou filharmonii 
velmi úspěšně. Mezi ty nejdůležitější akce pat-
řil březnový výjezd orchestru na EXPO2020 do 
Dubaje, kde jsme zajišťovali hudební program 
českého národního dne. Byl jsem moc rád, že 
se tohoto dne zúčastnili zástupci kraje v čele  
s panem hejtmanem. Dále jsme v loňském roce 
organizovali dva festivaly. Festival Talentinum 
je pro mladé umělce do 25 let. Měli jsme osm 
koncertů, jak ve Zlíně, tak v dalších městech 
Zlínského kraje. A na podzim byl pravidelný, 
tentokrát jubilejní, 20. ročník festivalu Harmo-
nia Moraviae. Ten byl opravdu velmi vydařený  
a se skvělými hosty. Tím byl třeba úspěšný čes-
ký dirigent Jakub Hrůša, který svou kariéru začí-
nal právě ve Zlíně, nebo jihokorejská sopranistka 
Sumi Jo. V listopadu jsme ještě zavítali na turné 
do Rakouska, kde jsme měli koncerty v těch 
nejlepších kulturních stáncích – v Musikverein 
ve Vídni, kde bývá novoroční koncert, potom ve 
Zlatém sále v Salcburku a v Klagenfurtu. 

Jaký zážitek ve vás zanechalo EXPO2020  
v Dubaji?

Byl to neskutečný životní zážitek hlavně  
v tom smyslu, že ten arabský svět je úplně jiný. 
Obzvláště Dubaj. Chtějí mít všechno a být ve 
všem nejlepší. A my jsme se v tom světě ocitli 
a co je důležité, že jsme obstáli. Na programu 
nebyla úplně klasická hudba, ale bylo to spo-
jeno s tancem. Doprovázely nás dva taneční 
páry ze souboru Kašava a pro ty místní to bylo 
neskutečně originální a zajímavé.

Ředitelem filharmonie jste od roku 2008, jak 
se FBM od té doby změnila? Co je jinak a co 
zůstává?

Myslím si, že jsme se posunuli ve smyslu 
kvality. S tím začal už zmiňovaný Jakub Hrůša, 
který přivedl hodně mladých hráčů. Pomohl 

nám také přechod do Kongresového centra. 
Náš sál je opravdu nejkvalitnější nejen akus-
ticky, ale skvělé je i jeho zázemí. Hráči mají 
šatny po nástrojových skupinách, mohou  
v klidu zkoušet a ta kvalita se ukazuje. Naopak 
co zůstává, je, že jsme takový mladý orchestr. 
Já preferuji kvalitu a aby ti hráči byli zapálení,  
a myslím si, že takový duch té náročnosti  
a kvality tady pořád přetrvává.

V lednu proběhl novoroční koncert, který ka-
ždý rok organizuje Zlínský kraj s městem Zlín, 
jak je pro vás tato spolupráce důležitá?

V dnešní ekonomicky náročné době jsou pro 
nás naši zřizovatelé hodně důležití a jsme rádi 
za jejich podporu. Myslím si, že Filharmonie 
Bohuslava Martinů je jednou z mála filharmo-
nií, která má dva rovnocenné zřizovatele – kraj 
a město. My si té podpory vážíme a snažíme 
se to do území vracet. Posledních pět let po-
řádáme ve městech Zlínského kraje také více 
koncertů. Byť nám na abonentní koncerty do 
Zlína dojíždí diváci z různých koutů kraje – 
Bystřice pod Hostýnem, Kroměříže nebo z Ho-
lešova, přesto je často lepší přijet i za nimi.

Co vás čeká v letošní sezóně? Budou tam ně-
jaké nové výzvy?

Vrcholem sezóny bývá pravidelný festival 
Harmonia Moraviae, kde máme díky podpoře 
zřizovatelů a Ministerstva kultury největší pro-
stor a tomu také odpovídá jeho kvalita. Druhá 
část sezóny je taková klasická – abonentní kon-
certy, výchovné koncerty. Novum jsou openair 
koncerty, které se poslední dva tři roky setkaly 
s velkým úspěchem. Byla to zpočátku taková  
z nouze ctnost. Během covidu měl orchestr 
vyčerpanou dovolenou a přišli jsme ve spolu-
práci s krajem na nápad, že využijeme prosto-
ry Baťova institutu. Začneme s nimi 16. června, 
kdy bude tradiční charitativní koncert, jehož 
výtěžek jde na sociální organizaci, kterou určí 
Zlínský kraj, a na léto budeme chystat další.

Pravidelně také děláte vzdělávací koncerty 
pro děti a mládež, v čem je podle vás jejich 
největší přínos?

Za mě je to o tom, abychom u dětí nená-
silnou formou vypěstovali vztah ke kultuře  
a hudbě. Tyto koncerty už nejsou jako dřív, kdy 
děti musely celou dobu sedět a ani nemukat. 
Snažíme se je zapojit, pozveme je na pódium, 
představujeme jim nástroje. Je to spíše tako-
vé akčnější, využíváme často promítání, které 
nám moderní sál dovoluje. Chceme přede-
vším, aby to pro ně byla zábava.

Často spolupracujete i s mladými hudebníky  
z kraje a se ZUŠkami. Jak to vidíte do budouc-
na, mají mladí lidé zájem o hudbu?

Část našich hráčů jsou učitelé na ZUŠkách 
anebo na konzervatoři v Kroměříži a bohužel 
ten odliv, stejně jako ve sportu, je vidět. Zatím 
to není tak zlé, ale je cítit, že ta mladá generace 
má více jiných lákadel a ta hudba nebo sport 
nejsou na prvním místě.

V jednom ze starších rozhovorů jsem četla, 
že nehrajete na žádný hudební nástroj – je to 
pravda? Ani jste to nezkoušel? 

Já jsem spíše taková výjimka. Mám ekono-
mické vzdělání, ale samozřejmě bych nemohl 
dělat ředitele filharmonie, kdyby mě nebavilo 
chodit na koncerty. Ty jsou pro mne třešnička 
na dortu. Byť absolvuji přes 40 koncertů za rok, 
stále víc a víc zjišťuji, jak je hudba krásná. 

A pokud jde o volný čas, jaké jsou vaše koníč-
ky, při kterých nejraději relaxujete? 

Sport. Ještě se snažím rekreačně hrát fot-
bal. Velmi rád cestuji – to je moje velká vášeň. 
Poznávání jiných zemí, jiných lidí, člověk si tím 
zvyšuje svůj nadhled a pak si výrazně více váží 
toho, co máme u nás. A samozřejmě také rodi-
na. Mám čtyři vnuky, takže pokud je to možné, 
rád s nimi trávím čas.⬛

Renáta Sikorová

Josef Němý je ředitel Filharmonie Bohuslava Martinů už 15 let. I přesto, že je vystudovaný 
matematik a nehraje na žádný hudební nástroj, daří se mu úspěšně vést toto významné krajské  
hudební těleso, které sklízí řadu úspěchů. V loňském roce to byla například účast na EXPO2020  
v Dubaji. V rozhovoru nám prozradil, jak na to vzpomíná a na co se mohou milovníci hudby  
těšit v tomto roce.

Renáta Sikorová

Stále víc a víc zjišťuji, jak je hudba krásná, 
říká ředitel filharmonie Josef Němý
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Zlínský kraj nabízí svým obyvatelům i návštěvníkům množství přírodních rezervací a památek. 
O zachování zdravého životního prostředí, jeho ochranu i osvětu v této oblasti usilují zaměstnanci 
Odboru životního prostředí a zemědělství, jehož vedoucí je Jana Káčerová (na fotce vpravo dole 
v zelené bundě). Oblast činností odboru je široká a téměř 50 jeho zaměstnanců pracuje na pěti 
odděleních, každý ve své specifické oblasti a přitom všichni společně. 

„Spojuje nás odpovědnost za kvalitní  
a čisté životní prostředí na našem území. 
Proto děláme vše, co je v našich silách, aby-
chom ochránili lesy, vodní toky i živočichy  
a podporujeme aktivity vedoucí k ochraně 
přírody,“ uvádí vedoucí odboru Jana Káčerová. 
Za péči o chráněná území a ptačí oblasti 
odpovídá Oddělení právní a ochrany přírody.  
To dohlíží například na sečení chráněných 
území, odstraňování náletových dřevin či 
ochranu ohrožených živočichů a rostlin. 

„Zajišťujeme také registraci ohrožených 
druhů zvířat chovaných v zajetí. Často se 
na nás obrací chovatelé vzácných druhů 
želv nebo papoušků, spolupracujeme i se 
Zoo Zlín,“ přibližuje vedoucí oddělení Jolana 
Hulínová. Pracovníci oddělení také dohlíží 
na to, aby realizace různých staveb neo-
hrožovala životní prostředí, a řeší i žádosti  
o náhrady škod, které způsobí zvláště chrá-
nění živočichové. 

Ekologickým nakládáním s odpady i ochra-
nou ovzduší se zabývá Oddělení technické 
ochrany prostředí a energetiky, které vydává 
povolení k provozování lakoven, kotelen, oba-
loven i zařízení k nakládání s odpady, jako jsou 
sběrny kovů, autovrakoviště apod. „Připra-
vujeme také podklady pro kotlíkové dotace 
a projekty na ochranu životního prostředí. 
Věnujeme se i osvětě a pořádáme vzdělá-
vací akce a soutěže. Například soutěž v tří-
dění odpadů O keramickou popelnici, kterou 
vyhlašujeme ve spolupráci se společností 

EKO-KOM a.s.,“ říká vedoucí oddělení Miriam 
Kubišová.
 
Ochrana vody, půdy i živočichů

Ve Zlínském kraji máme 10 velkých vodních 
nádrží a celou řadu významných vodních toků, 
o které pečuje Oddělení vodního hospodářství. 
To vydává stanoviska zejména podle vodního 
zákona a zákona o vodovodech a kanalizacích. 
„Řešíme povolení ve vztahu k provozu pře-
hrad, velkých čistíren odpadních vod, vypou-
štění odpadních vod do povrchových vod  
a podobně. Taky pravidelně vyhodnocujeme 
stav vodního hospodářství v regionu, pomá-
háme obcím při získávání dotací a odpoví-
dáme za zpracování plánu rozvoje vodovodu 
a kanalizací na území kraje,“ sděluje vedoucí 
oddělení Dana Zápecová. Oddělení se také 
podílí na řešení krizových situací, například 
povodní, a také administruje žádosti o poskyt-
nutí finančních prostředků na řešení havarij-
ních situací pro ochranu jakosti vod. 

Lesy pokrývají 40 % území kraje. Jejich 
vlastníkům pomáhají pracovníci Oddělení 
zemědělství, lesního hospodářství, myslivosti 
a ryb, kteří dohlíží i na řešení kůrovcové kala-
mity, dále se zabývají ochranou zvířat proti 
týrání, péčí o zemědělskou půdu, rozvojem 
včelařství i osvětou. „Podporujeme včelaře, 
kterým poskytujeme dotace a nemalé peníze 
vynakládáme i na projekty směřující k zadr-
žování vody v krajině a ke zmírnění sucha  
v lesích,“ zmiňuje vedoucí oddělení Zdeněk 

Florián. Zaměstnanci oddělení také zpracová-
vají žádosti o finanční příspěvky na hospoda-
ření v lesích a na vybrané myslivecké činnosti. 

Posuzování vlivů na životní prostředí se 
věnuje Oddělení hodnocení ekologických 
rizik, které usiluje o prevenci a omezování 
znečištění životního prostředí dohledem na 
významné vybrané průmyslové a zeměděl-
ské podniky a stavby. Důležité v této oblasti je 
zabránit znečištění ještě před jeho vznikem 
volbou vhodných výrobních postupů. 

Podpora ekologických aktivit

Odbor životního prostředí a zemědělství má 
tedy široký záběr a velkou pozornost věnuje  
i ekologické výchově. Školy a organizace, 
které se o ekologickou výchovu starají, mohou 
každoročně žádat o finanční podporu svých 
vzdělávacích projektů. Pro rok 2023 je vyčle-
něn na tuto činnost 1 milion korun. 

Snahou nás všech by mělo být 
zachování zdravého životního 

prostředí dalším generacím.

Pracovníci odboru se mohou pochlubit  
i bohatou publikační činností. Některé tituly, 
např. publikaci Geologické lokality Zlínského 
kraje, najdete v elektronické podobě na strán-
kách www.kr-zlinsky.cz. Na stránkách jsou 
i kontakty na jednotlivé pracovníky a další 
informace.⬛

Odbor životního prostředí a zemědělství
Adéla Čuříková
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První místo v kategorii uměleckých souborů 
s neomezeným věkovým limitem přivezly  
v polovině loňského prosince členky Tria 
Lumae z Tel Avivu v Izraeli, kde se konala 
mezinárodní soutěž zobcových fléten. Lucie 
Lerlová, Magdaléna Klímová a Eva Polednová, 
tři absolventky Konzervatoře Pavla Josefa Vej-
vanovského Kroměříž, společně účinkují už 
pátým rokem. Zabývají se repertoárem hudby 
renesanční, barokní i soudobé. Společně pra-
videlně vystupují a pořádají koncerty ve Zlíně, 
Olomouci nebo v Náměšti nad Oslavou. 

Dvoukolová soutěž se v Tel Avivu uskuteč-
nila ve dnech 16. až 22. prosince. „Na každé 
kolo jsme měly připravený pestrý patnácti-
minutový repertoár. Nejdříve jsme vystou-
pily spolu s dalšími ansámbly na semifinále 
soutěže. Byly jsme jediné účastnice z České 
republiky nejen v naší kategorii, ale i v rámci 
celé soutěže,“ popsaly flétnistky. 

V letošním roce si Muzeum Kroměřížska při-
pomene 90 let od svého založení. Oslavy jubi-
lea odstartují už v únoru a bohatý program 
čeká na návštěvníky po celý rok.

Počátky snah o zřízení městského muzea 
v Kroměříži se objevily už v 60. letech 19. sto-
letí. „O jejich naplnění se zasloužil až o mnoho 
desítek let později učitel a spisovatel Jindřich 
Spáčil. Za den založení považujeme 5. únor 
1933, kdy bylo ustanoveno Kuratorium Měst-
ského muzea v Kroměříži,“ řekl historik muzea 
Petr Pálka.

Stejně jako před 90 lety i letos připadá  
5. února na neděli. Program pro veřejnost bude 
od 14 do 17 hodin (viz zadní strana magazínu). 
Muzeum myslí i na děti a ke svým 90. naro-

Žáci čtvrté třídy ze Základní školy a Mateřské 
školy v Dolní Lhotě obsadili krásné 2. místo 
v celostátní soutěži v učení cizích jazyků, 
nazvané Jazykový WocaBee šampionát. 
Tohoto úspěchu dosáhli pod vedením své paní 
učitelky Hany Hlavičkové v konkurenci 44 387 
žáků základních a středních škol z celé České 
republiky. Během soutěže si procvičili tisíce 
nových anglických slovíček. 

Jazykový WocaBee šampionát se na našich 
základních a středních školách uskutečnil 
od října do prosince 2022. Soutěž probíhala 
online v aplikaci WocaBee pro učení cizích 
slovíček. Kritériem hodnocení v jednotlivých 

Ostatní soubory přijely například z Taiwanu, 
Rakouska, Itálie, Izraele, Švédska nebo Španěl-
ska. „Byly jsme šťastné, že jsme postoupily  
s dalšími třemi ansámbly do finále. Velmi nás 
potěšilo, když jsme byly osloveny, abychom 
vystoupily na slavnostním ceremoniálu pře-
dávání ocenění. Když přišlo na řadu vyhlášení, 

zeninám jim nadělilo zbrusu nového mas-
kota, kterým se stal mraveneček Jaroušek. 
Výtvarnice Petra Fekarová mu vtiskla podobu 
maňáska, jenž bude děti provádět při vzdě-
lávacích programech. Jarouška muzeum 
představí během jarních prázdnin 14. února. 
Muzeum se promění v jedno velké mraveniště 
a návštěvníci budou moci absolvovat rodinnou 
hru s Jarouškem. Za splněné úkoly děti získají 
malou odměnu.

Možnost volného vstupu budou mít zájemci 
ještě 26. května, kdy se oslavy výročí pro-
pojí s oblíbenou Nocí muzeí. „Návštěvníci 
se mohou těšit na bohatý kulturní program. 
Rádi bychom část oslav uspořádali pod širým 
nebem na našem nádvoří,“ naznačila ředitelka 
muzea Martina Miláčková.

kolech soutěže byla píle žáků v učení se nové 
slovní zásobě. O té vypovídají body získané 
za procvičování slovíček v aplikaci, tzv. Woca-
Points. Vítězí třídy, které získají nejvyšší prů-
měrný počet WocaPoints na jednoho žáka. 
V šampionátu tak třída soutěží jako tým  
a v jazycích se zlepšují všichni žáci.

Organizátor soutěže a autor aplikace 
WocaBee Michal Ošvát hodnotí čtvrtý ročník 
soutěže následovně: „Žákům, kteří se umís-
tili na nejvyšších příčkách, srdečně blaho-
přejeme. Podali skutečně skvělý výkon. Ve 
WocaBee máme dobrý pocit nejen z vítězství 
nejlepších, ale zejména z toho, že díky šam-

pionátu jsme motivovali tisíce dětí k učení 
cizího jazyka moderním způsobem. Věříme, 
že je to posune dále ve znalosti jazyků, které 
jsou pro jejich budoucnost tak důležité.“⬛

Celkové výsledky soutěže jsou dostupné na 
webu   www.wocabee.app/soutez.

zaznělo jméno našeho souboru. Umístily jsme 
se na prvním místě. Ocenění si velmi vážíme, 
neboť je pro nás povzbuzením pro naši další 
hudební práci. Děkujeme všem našim příz-
nivcům a rodině za velkou podporu,“ dodávají 
členky Tria Lumae.⬛

Oslavy vyvrcholí v závěru letošního roku. 
„Plánujeme vydání průvodce Muzea Kromě-
řížska. Čtenáři v něm najdou stručnou histo-
rii muzea i hlavní budovy na Velkém náměstí  
a představíme také naše stálé expozice a jed-
notlivé muzejní podsbírky. Připomeneme rov-
něž naše další objekty, kterými jsou Muzeum 
v přírodě Rymice a větrný mlýn Velké Těšany,“ 
uzavřela ředitelka.⬛

Jan Vandík

Flétnistky z regionu bodovaly na soutěži v Tel Avivu. 
Přivezly první místo

Muzeum Kroměřížska letos oslaví 90 let

Čtvrťáci z Dolní Lhoty zazářili v celostátní jazykové soutěži

Martina Malá

Jan Vandík

Trio Lumae - Magdaléna Klímová, Eva Polednová, Lucie Lerlová (zleva)
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Luštěte a vyhrajte s Magazínem21

Věděli jste, že...
Renata Sikorová

… v únoru startuje už 11. ročník kampaně Suchej únor, která bojuje 
za zdravější život pomocí umírněné konzumace alkoholu? Podle 
dat je v Česku přes 1 milion lidí za hranou rizikového pití, a pro-
to se projekt zaměřuje na neúměrně vysokou spotřebu alkoholu  
a její negativní důsledky. Pro účastníky to znamená měsíční de-
tox od alkoholu, ale i celkovou očistu spojenou se zdravým život-
ním stylem a chutí udělat něco pro sebe. Letos se do projektu 
zapojí i zaměstnanci krajského úřadu. Zkusit měsíc bez alkoholu 
vypadá na první pohled jednoduše, jenže ve skutečnosti je za tím 
schopnost podívat se upřímně sám na sebe a síla vykročit ze za-
jetých kolejí. A co vy? Půjdete do toho s námi?

V minulém čísle jste mohli získat „Dárky spjaté s filmem Největší dar“ (tak zněla tajenka). Mezi správnými řešiteli byli vylosováni výherci: Marie Jurčíková z Hole-
šova, Zdeněk Procházka z Valašského Meziříčí a Viktor Volčík z Uherského Hradiště. Gratulujeme! Vyluštěnou křížovku se svou adresou a telefonickým kontak-
tem nám doručte do 10. února na adresu: Oddělení komunikace a vnějších vztahů, Krajský úřad, tř. T. Bati 21, Zlín, 761 90, na obálku pište KŘÍŽOVKA; nebo e-mailem 
na: Magazin21@kr-zlinsky.cz.
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Další setkání Rady Zlínského kraje se starosty obcí se 
18. ledna uskutečnilo v Luhačovicích. Představitelé kraje 
v čele s hejtmanem Radimem Holišem diskutovali se 
zástupci samospráv z Luhačovicka v tamním Kulturním 
a kongresovém centru Elektra. Po předchozích jednáních 
v Rožnově pod Radhoštěm a Dolním Němčí šlo v pořadí 
o třetí setkání krajských radních se starosty obcí spa-
dajících pod jednotlivá území třinácti obcí s rozšířenou 
působností (ORP).

Uctít památku Doroty Šandorové, klientky jindřichohradec-
kého domova pro lidi s mentálním postižením, která byla  
v noci z 6. na 7. ledna 2021 brutálně zavražděna zaměstnan-
cem tohoto zařízení, bylo smyslem pietní akce Noc důstoj-
nosti, jež se v pátek 6. ledna uskutečnila na několika místech 
v České republice. Připojil se k ní také Zlínský kraj, který  
uspořádal pietní akt na terase Baťova mrakodrapu.

Lidé, kteří se ocitli v izolaci kvůli nemoci covid-19, 
mohli v rámci voleb prezidenta republiky ve Zlínském 
kraji volit z auta na drive-in stanovištích. Ta byla zřízena 
ve všech čtyřech okresních městech, tedy v Kroměříži 
(na snímku), Uherském Hradišti, Vsetíně a Zlíně. 
Provoz drive-in stanovišť zajišťovali zaměstnanci 
krajského úřadu. 

Vzácnou návštěvu hostil v pátek 
6. ledna krajský úřad. Během tradiční 
Tříkrálové sbírky sem osobně zavítali  
Kašpar, Melichar a Baltazar. Výnos ze 
sbírky bude využit například na přímou 
pomoc osobám v nepříznivé životní 
situaci (primárně na Zlínsku) nebo na 
realizaci projektu Nemocnice Milosrd-
ných bratří Vizovice.



Magazín21 vás zve
Adéla Čuříková

MASOPUST 
11. 2. / Rožnov pod Radhoštěm

V areálu Dřevěného městečka ve Va-
lašském muzeu v přírodě si můžete od  
9 do 16 hod. užít masopustní zvyky i na-
bídku zabijačkových výrobků. Chybět 
nebudou ani soutěže o nejlepší valaš-
skou klobásu a nejlepší tlačenku.

Více na   www.nmvp.cz/roznov 

BĚH JIŽNÍMI SVAHY
11. 2. / Zlín 

Běžecký seriál organizačního týmu 
Běhy Zlín počítá letos s celkem 13 zá-
vody určenými pro širokou sportovní 
veřejnost. První závod v délce 4 a 9 km 
startuje na okraji zlínského sídliště  
Jižní Svahy. 

Více na   www.behyzlin.cz

FAŠANK STRÁNÍ 
17.–21. 2. / Strání
Ve Strání na Uherskohradišťsku se 
opět chystá Festival masopustních 
tradic. Těšit se můžete na vystoupení 
folklorních souborů, fašankové ob-
chůzky, ale také ukázky tradiční výro-
by skla, košt slivovice a další. 

Více na   www.strani.cz

VÝSTAVA KAMÉLIÍ
od 13. 2. / Kroměříž
V Květné zahradě v Kroměříži bude 
denně od 9 do 16 hod. k vidění výstava 
kamélií, víkendy budou doplněny do-
provodným programem a prohlídkami 
s odborným výkladem. 

Více na   
www.kvetnazahrada-kromeriz.cz

REPREZENTAČNÍ 
PLES ZLÍNSKA
25. 2. / Interhotel Zlín

14. reprezentační ples Zlínska se po-
nese v duchu oslav 90. výročí zlínské-
ho hotelu, který byl slavnostně otevřen 
na přelomu let 1932 a 1933. Na plese 
vystoupí Vašo Patejdl, Veronika Dani-
šová, Šárka Marková, Showband Pavla 
Březiny a další. 

TOMÁŠ KLUS 
S FILHARMONIÍ
8.–9. 2. / Kongresové centrum Zlín

Zpěvák Tomáš Klus vystoupí 8. a 9. 
února s kapelou Cílová skupina a Filhar-
monií Bohuslava Martinů ve Zlíně. Vstu-
penky na koncerty rychle mizí. Ve čtvr-
tek 23. února nabídne hudebník Ondřej 
Brousek návštěvníkům koncertu světo-
vou premiéru své skladby. 

Více na   www.filharmonie-zlin.cz

JARNÍ PRÁZDNINY 
S MUZEEM
14.–17. 2. / zámek a hvězdárna Vsetín

Spoustu zábavných aktivit pro rodiny  
s dětmi nabídne Muzeum regionu Va-
lašsko ve dnech od 14. do 17. února 
vždy od 10 do 15 hod. Program pro děti 
bude v době jarních prázdnin i na zám-
ku Kinských ve Valašském Meziříčí. 

Více na   www.muzeumvalassko.cz

DEN ASPERGEROVA 
SYNDROMU
18. 2. / Zlín

V Krajské knihovně Františka Bartoše 
se uskuteční beseda věnovaná speci-
fikům života lidí s autismem. Besedu 
doplní čtení z knihy Neříkej autista, 
to se nehodí Natálie Ficencové i další 
doprovodný program. Na místě bude 
možné zakoupit výrobky organizace Za 
sklem o. s.

Více na   www.kfbz.cz

SPOLEČENSKÝ ŽIVOT 
HMYZU
od 23. 2. / Uherské Hradiště

V hlavní budově Slováckého muzea 
v Uherském Hradišti se 23. února v 17 
hod. uskuteční vernisáž výstavy, která 
vás nechá nahlédnout do pestrého svě-
ta hmyzu. 

Více na   www.slovackemuzeum.cz

MUZEUM SLAVÍ 90 LET
5. 2. / Kroměříž

Muzeum Kroměřížska slaví 90 let  
a v neděli 5. února nabídne návštěv-
níkům volný vstup do všech svých 
expozic a výstav, kostýmovanou ko-
mentovanou prohlídku Památníku 
Maxe Švabinského i aktivity pro děti  
v rámci výstavy Terče kroměřížských 
ostrostřelců. 

Více na   www.muzeum-km.cz

JAN POSPÍŠIL – OBRAZY
únor / Zlín

Krajská galerie výtvarného umění ve 
Zlíně zve na výstavu nových obrazů 
malíře Jana Pospíšila, který se po le-
tech ve vedení Střední uměleckoprů-
myslové školy v Uherském Hradišti 
vrátil k intenzivnější vlastní výtvarné 
tvorbě. Komentovaná prohlídka s au-
torem proběhne 28. února v 17 hod. 

Více na   www.galeriezlin.cz

ZÁMECKÝ MASOPUST
19. 2. / zámek Vsetín
Masopustní tradice, karneval s mas-
kami, výuku tanců, pečení koblih i za-
bijačkové speciality si můžete užít od  
14 do 17 hod. na vsetínském zámku. 
Bude taky soutěž o nejlepší masku. 

Více na   www.muzeumvalassko.cz


